
БИОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ

НАУЧНОЕ ОБОЗРЕНИЕ № 1

97

THE BASIC SCIENTIFIC APPROACHES USED IN THE DECISION 
OF ENVIRONMENTAL PROBLEMS

Niyazova AA., Sadykova E.F.

Tobolsk state teacher training academy named after D.I. Mendeleyev, Tobolsk, Russia 
(626150, Tobolsk, Znamenskaya St., 56), e-mail: dekanspf@mail.ru

This article deals with major tendencies and scientific approaches used in solving environmental problems - integration 
and ecologization, ecological and eco-system approaches. Special value in maintenance of environmental problems 
knowledge integrity is given to socially-ecological formation that is based on the following key ideas: systematicity and 
sinergetism, humanitarianand axiological orientation, sustainable development, safety, environmental responsibility and 
activityin the sphere of environment. The new ecological paradigm in science consists of aspects such as: scientific, active, 
standard and evaluative. The science in human activity is an important part of his actions and manners, ideology and 
determination of his position leading to the harmonization of relations in such a system as “nature and human and society”.
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В статье освещается актуальная на сегодняшний день проблема зарастания мелководных искусственных во-
доёмов и накопление в них избыточной фитомассы. Описаны процессы накопления донных отложений и оценено 
их влияние на кормовые условия ряда водоплавающих птиц. Отмечено также значение телореза обыкновенного, 
как индикаторного вида и как вида, крайне отрицательно влияющего на гнездовые условия для водоплавающей 
дичи. Приводится описание и обоснование метода учёта растительности на водоёмах, а также различных способов 
подсчёта растительной продукции. Приводятся расчёты запасов фитомассы и фитопродукции за последние годы и 
сравнение этих данных с материалами исследований прошлых лет. Данные сведены в таблицы и сопровождаются 
анализом. Дана информация о том, что темпы зарастания мелководных водоёмов за последнее время значительно 
усилились. Это способствует и накоплению органики и общему снижению пригодности водоёма для использования 
его в целях охотничьего хозяйства. По результатам исследований сделаны выводы и даны рекомендации
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In article the problem of a growing of shallow artificial reservoirs actual today and accumulation in them excess biomass 
is covered. Processes of accumulation of ground deposits are described and their influence on fodder conditions of a number of 
waterfowl is estimated. Value of stratiotes aloides ordinary as indicator look and as the look extremely negatively influencing 
nested conditions for a natatorial game is noted also. The description and justification of a method of the accounting of vegetation 
on reservoirs and also various ways of calculation of vegetable production is provided. Calculations of stocks of biomass and 
phytoproduction in recent years and comparison of these data with materials of researches of last years are given. Data are 
tabulated and are accompanied by the analysis. Information that rates of a growing of shallow reservoirs considerably amplified 
lately is given. It promotes both to accumulation of organic chemistry and the general decrease in suitability of a reservoir for its 
use for hunting economy. By results of researches conclusions are drawn and recommendations are made
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В статье анализируется проблема учётов водоплавающей дичи на мелководных водоёмах, на примере Воронежского 
водохранилища, с точки зрения их влияния на ведение охотничьего хозяйства по водоплавающей дичи. Описано изменение 
численности во времени, её динамика. Дана информация о первых учётах водоплавающих и о первом учёте, проведённом 
конкретно на исследуемом объекте. Информация о всех проведённых учётах представлена в таблицах и сгруппирована по 
годам. Приведён детальный анализ каждой таблицы, что позволяет выявить многолетнюю и сезонную динамику числен-


